
En els darrers dos mesos 
he tingut la oportunitat i 
el privilegi de coincidir dos 
cops amb el MHP Carles 
Puigdemont. 
   El primer cop fou el passat 
30 de juliol a Perpinyà en una 
reunió del Govern ampliat 
del Consell per la República 
del qual Reagrupament forma 
part. Va ser la primera reunió 
presencial després d’un parell 
de trobades telemàtiques. 
   En aquesta primera reunió, 
que va durar tot el dia, vaig 
tenir la sort de seure al costat 
del MHP i, per tant, vaig 
parlar amb ell. El vaig trobar 
molt cansat i desanimat, però 
amable i afable. Ha de ser 
dur, molt dur, aquesta vida 
que l’ha obligat a fer l’estat 
espanyol. Lluny de la família i 
de les amistats, per molt mon 
telemàtic que estiguem vivint, 
sense el contacte diari de la 
família has de ser molt fort per 
suportar-ho. I el MHP ho és de 
fort, però no deixa de ser dur. 
La vida a l’exili. 
   El següent cop que vaig tenir 
la sort de compartir amb ell 
va ser el passat dissabte 18 de 
setembre a Prats de Molló, a 
Vila Denise, la casa on el MHP 
Francesc Macià va preparar 
l’alliberament de Catalunya el 
1926. 
   Els Demòcrates feien l’acte 
d’entrega de la medalla 

Carrasco i Formiguera al 
MHP i ens van convidar, a 
Reagrupament. Vam anar 
l’August Andreu i jo. El MHP 
estava molt més animat, 
exultant, alegre i distés. Li feia 
molta il·lusió rebre la  medalla 
i ho va agrair amb un gran 
parlament. 
   Vam parlar amb el Dr. 
Josep Alay, cap de l’oficina 
del President, ja que estem 
preparant una trobada amb la 
Junta de Reagrupament i ja ens 
va comentar que la setmana 
següent tenien previst anar a 
Sardenya, a l’Alguer. 
   Ara, quan he vist les imatges 
de l’alliberament del MHP de 
la presó de Sàsser, a Sardenya, 
l’he tornat a veure cansat, 
després d’un nou intent per 
part d’España de doblegar-
lo. Però ni una nit tancat a la 
presó, ni les nits que puguin 
venir, podran doblegar-lo. 
   Ell és la única esperança 
que ens queda als 
independentistes catalans per 
aconseguir la llibertat. España, 
amb la seva persecució, 
l’únic que està aconseguint 
és radicalitzar cada cop més 
al nostre President. Cada cop 
més parla de la Uniteralitat, 
quan abans només en 
parlàvem nosaltres. Per això, 
sempre serem al seu costat 
President.
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Imaginem
Imaginem que la taula de 
governs, mitjos-governs, diàleg, 
negociació i qualsevol d’altre 
qualificatiu que vosaltres li 
vulgueu posar anés bé. 
   Imaginem que la taula 
acordés un referèndum 
d'autodeterminació on els 
catalans en una pregunta clara 
podéssim votar si volem que 
Catalunya sigui una República 
Independent. Imaginem que en 
la taula de diàleg-negociació...etc, 
etc... s’acordés l’amnistia per tots 
els represaliats, els de l’interior i 
els de l’exterior. 
   Imaginem que s’acordés 
l’arxiu de totes les causes penals, 
administratives, econòmiques... 
reconeixen i indemnitzen els 
danys causats, retornant els 
diners injustament liquidats pels 
represaliats.
   Imaginem que la taula acordés 
que el MHP Carles Puigdemont i 
tot l’exili pugues  tornar a casa per 
poder lliurement fer campanya a 
favor de la República Catalana! 
   Imaginem que la taula acordés 
que les forces d’ocupació 
espanyoles (Jutges, fiscals, 
policia, exèrcit, guàrdia civil 
i administració estatal...) 
marxessin de Catalunya amb 
ordre i sense fer escarafalls, 
acomiadant-se com s’acomiaden 
els senyors quan marxen de casa 
estranya.
Imaginem que la taula acordés 
un arbitratge internacional, sota 
direcció i vigilància de l’ONU, per 
liquidar drets i obligacions de 
cadascuna de les parts per tal de 
fer efectiva la independència en 
Pau i Llibertat.
   Imaginem que s’acordés que 
ambdues parts s’obliguen a 
defensar la voluntat i interessos 
de l’altra davant dels organismes 
internacionals, donant suport a 
les pretensions que lliurement 
acordi cadascun dels estats.
   Imaginem que la taula 
formalitzes tots aquests acords 
en una «Llei de claredat» que fos 
sancionada pel Cap de l’Estat 
Espanyol i pel President legítim 
de Catalunya en un acte solemne. 
Imaginem que tot això i molt 
més passés en els propers sis 
mesos... 

   Bé, potser val més que ja no 
imaginem més, perquè ens 
agafarà mal de cap.
Estem d’acord tots els 
independentistes que la taula 
ha de donar aquest resultat, que 
aquest i no d’altre és el resultat 
que tots esperem!!! Potser algun 
independentista espera que 
en doni un altre de diferent? 
A la taula s’hi ha anat a buscar 
Independència i Amnistia..., o no?
   Tot això que, tractant-se de 
l’Estat Espanyol, no és res més 
que una quimera és el que en 
un parell d’hores acordaran els 
primers ministres d’Anglaterra i 
d’Escòcia per tal de fer efectiva 
la democràcia i la llibertat 
per Escòcia... I si gràcies a la 
democràcia i la llibertat en un 
segon referèndum guanya el sí, 
ningú dubta que la primera que 
felicitarà i desitjarà tot tipus 
de ventures al nou estat serà 
la Reina d’Anglaterra, que amb 
tots els honors i tota l’estima 
l’acceptaran els Escocesos com la 
seva sobirana. 
   Fa temps que hi ha un 
debat, bàsicament a la costa 
oest americana, on a partir 
dels plantejaments de Samuel 
Huntington i el seu xoc de 
civilitzacions s’està concloent que 
el món llatí de parla castellana, 
el vell imperi llatí dels Habsburg 
que van dilapidar els Borbons, 
no forma part d’Occident.., 
que és una altra cosa, una altra 
cultura, una altra civilització... 
De la mateixa manera que la 
Turquia asiàtica o la Rússia 
caucàsica tampoc formen part 
d’occident. Un dels elements 
diferencials que conclouen que 
el vell imperi llatí dels Habsburg 
no és occident és la falta de 
sentit estrictament democràtic 
del comportament social dels 
seus ciutadans i en particular 
de les seves elits... A més de la 
llengua, la religió i el fet que de 
forma particular el món llatí-
castellà ni surt, ni vol sortir, ni 
sap sortir del que coneixem com 
la «llegenda negra» en la que està  
permanentment immers el món 
hispà.        
   La taula de diàleg no donarà 
cap dels resultats esperats pels 

independentistes perquè España 
no forma part d’occident, del 
món occidental-democràtic 
contemporani. España no forma 
part d’occident, de fet no hi ha 
volgut formar mai part, ni els 
occidentals -saxons, germànics, 
escandinaus, italians, francs- 
(el triangle de Westfalià) volen 
que en formi part. Una, entre 
moltes, de les conseqüències 
de no formar part d’occident és 
que no s'accepti un referèndum 
d’independència com s’accepta a 
Canadà, Anglaterra, França (Nova 
Caledònia) o com s’acceptaria 
a Alemània si Baviera, si dos 
milions de Muniquesos, ho 
demanessin al carrer.
   Tots, absolutament tots, els 
d’aquí i els d’allà, els d’ERC, 
de Junts, de la CUP, socialistes 
i resta de borbònics..., sabem 
que la taula de diàleg no donarà 
cap ni un dels resultats que tots 
voldríem imaginar possibles i 
reals. Un dels objectius de la 
República Independent catalana, 
potser el més important, és que 
ens puguem quedar a occident i 
no a al sud del «Bravo rider».
   Tots sabem que la taula no 
donarà cap resultat, cap ni un...; 
ni útil ni inútil, ni essencial ni 
circumstancial, que únicament 
portarà frustració i pèrdua de 
temps, bàsicament per dues  
raons; la primera és que España 
no és occident, no es comporta 
com un estat occidental i no 
s’hi comporta perquè a més de 
que històricament no s’hi ha 
comportat mai perquè  l’element 
constituïu modern, i aquesta és 
la segona raó, és que l’Estat i la 
mateixa societat són fruits d’un 
cop d’estat feixista triomfant i 
una pestilent guerra civil.
   Si la taula no donarà cap 
resultat, cap ni un, que 
cal fer? Fàcil, el que des 
de Reagrupament hem dit 
sempre; pensar i repensar la 
DUI, la seva efectivitat i la seva 
inqüestionable 
necessitat.
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La Covid a Vic (i a Osona)
Les dades de risc de rebrot 
de la pandèmia de la 
Covid-19 a Catalunya van 
disminuint força des del pic 
de l’anomenada 5a onada. 
A hores d’ara, en general, ja 
s’està el nivell per sota dels 
100 punts. A l’espera de la 
sisena onada, que és molt 
provable que ens arribi a 
finals de mes quan es notin 
els efectes de la reobertura 
de les escoles i universitats, 
tenim pendents d’analitzar 
què està passant a algunes 
comarques que, com Osona, 
s’han mantingut, malgrat el 
descens, a nivells molt més 
als que la resta del país.
   Per què al Moianès, Osona, 
La Noguera, el Ripollès, 
per citar algunes de les 
comarques més afectades, 
les dades no evolucionen tan 
favorablement com a la resta? 
Si ens centrem a Osona, els 
pitjors números es donen a 
les dues ciutats més poblades: 
Vic (quasi 50.00 habitants) i 
a Manlleu (20.000). Aquestes 
dues ciutats tenen en comú 
que tenen uns barris concrets 
amb una alta densitat de 
població, índex alts de 
pobresa i que coincideix que 
aquesta població és d’origen 
estranger.
Hi ha qui sospita que 
aquesta població vulnerable 
no té accés a la informació 
de que disposa la resta 
dels veïns. Per exemple, 
no solen veure els canals 
de televisió, la ràdio i 
altres mitjans del nostre 
territori; aquests canals que 
constantment, a nosaltres, 
ens posen al dia de la 

situació del Coronavirus. 
Això voldria dir que no 
tenen possibilitat del mateix 
accés a la informació de les 
vaccinacions que la resta. 
Jo no hi estic totalment 
d’acord en aquesta línia, 
ja que a aquest sector 
de la població quan els 
ajuntaments, per exemple, 
els hi ofereixen altres tipus 
de serveis, la comunicació 
els hi arriba perfectament.
   Vaig estar fa uns mesos a 
la regió del Casamance, al 
Senegal, per a comprovar 
l’estat dels projectes de 
cooperació que tenim 
engegats l’Ajuntament de 
Vic a la zona. Ens feia por 
que la Covid-19 hagués 
incidit en cap d’aquest 
projectes però vam 
constatar que no. Parlant 
amb responsables de la 
regió sobre l’afectació de la 
pandèmia al país, ens van 
explicar que la gent no es 
vaccina gaire perquè no 
hi veuen cap risc especial 
amb el coronavirus, no li 
tenen por. Tenen altres 
malalties que els hi afecten 
molt més. I és cert que els 
índex de mortalitat són 
molt més alts en aquestes 
altres malalties. Aquesta 
apreciació crec que es pot 
traslladar als nouvinguts 
d’aquí, tampoc els hi fa cap 
por. Això explica el perquè 
se´ns fa molt difícil a les 
administracions d’arribar a 
aquests sectors.
   Cal tenir present que en 
aquests barris els nivells 
de pobresa són alts. Això 
significa que l’educació, la 

formació, el coneixement, 
la implicació i els costums 
d’aquesta gent condicionen 
molt les seves accions i la 
necessitat, o no, de vaccinar-
se n’és una.
   Com podem canviar 
aquesta tendència 
els responsables de 
l’administració? Doncs 
parlant molt sovint amb 
els líders de les comunitats 
de nouvinguts, tant les 
religioses com les socials. 
També ens podríem 
adreçar a altres espais 
com la munió de petites 
assessories situades al barri 
que normalment els ajuden 
en portar a terme multitud 
de tràmits legals, que solen 
pertànyer a conciutadans 
de confiança seva. Aquests 
potser podrien convèncer-
los millor. També s’ha parlat 
de dirigir-se als empresaris 
de les grans empreses on 
treballen els nouvinguts 
normalment, per a que els 
“obliguin” a decidir-se, però 
jo en aquesta darrera, no hi 
crec especialment.
   Ja ho veieu, no disposem 
de la solució definitiva, 
potser es tracta de treballar-
les totes alhora. Espero, 
però, que les dades 
epidemiològiques vagin 
millorant a tot arreu i 
espero, concretament, 
que ens equivoquem i que 
no ens arribi mai aquesta 
sisena onada.

Josep Ramon
 Soldevila
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Un pas més per apropar-nos a la llibertat

Un ensurt darrere l'altre, 
aquesta vegada un intent 
de segrest, unes hores a la 
presó i una altra victòria 
indiscutible per decisió 
de la justícia europea 
i un ridícul galàctic de 
la justícia (?) espanyola, 
que arrossega el govern 
més progressista de la 
història cap  al desprestigi 
a Europa i als estats 
democràtics del món.
   El president 
Puigdemont, en arribar 
a l'exili va pronunciar 
una frase per a la 
història. Deia «L'exili no 
és la solució personal de 
ningú, és la continuació 
de la lluita» I ha estat 
conseqüent, ell i tots 
els qui van optar per 
l'exili, per treballar en 
un ambient difícil, molt 
difícil, però lluny de 
les urpes de la justícia 
espanyola , que ha 
demostrat que de justícia 
no en té res i de venjança 
i d'odi en fa la raó de la 
seva actuació.
   Dia rere dia hem de 
suportar les constants 
manipulacions de 
polítics (d' aquí i  
d'allà ) i de tertulians 
vividors,verinosos i 
mediocres   que ens 

volen fer creure que els 
nostres exiliats viuen a 
cos de rei fora de casa 
seva, fent cada dia àpats 
pantagruèlics i vivint 
del «cuento» La ràbia 
i la impotència se'ls 
menja. Puigdemont és 
la peça major. L'enemic 
a batre perquè és 
insubornable i perquè 
és capaç d'aglutinar tot 
l'independentisme que 
es manté dempeus i que 
lluitarà des de fora i 
nosaltres des d'aquí per 
acabar la feina que tenim 
començada.
   «Esperem, ben segur 
que esperem « diu una 
cançó d'en Llach. Aquest 
dies esperem que la Unió 
Europea prengui bona 
nota de les actuacions 
del Suprem, de totes les 
martingales que des de 
l d'octubre s'han succeït 
a tots nivells. Jutges 
caducats que no podien 
formar part del tribunal 
que va jutjar els nostres 
representants, presó 
preventiva inacabable, 
sentències que responien 
a uns delictes que 
cap estat de l'Europa 
democràtica ha considerat 
existents...
   I alguns volen dialogar. 

El president Sánchez 
mentre el president 
Puigdemont estava 
retingut encara exigia 
que es presentés davant 
la justícia espanyola 
perquè fos jutjat. Justícia 
espanyola?. És un 
sarcasme. Li demana que 
vingui, emmanillat millor, 
perquè el posin a la presó 
i el jutgin per sedició, 
malversació i, perquè s'ha 
«fugat de la justícia»
   Sí, hem de suportar que 
VOX, el PP, empastifat 
de totes les corrupcions, 
l´ Arrimades, en 
Carrizosa i uns quants 
indesitjables més insultin 
el MH president Carles 
Puigdemont. Primer hem 
d'aconseguir que Europa 
faci la sentència definitiva 
i retorni l'honorabilitat 
als nostres representants, 
hem d'aconseguir que 
tornin tots els exiliats, 
que s'acabi la repressió en 
tots els àmbits i aleshores 
serà l'hora d'acabar la 
feina i d'asseure'ns a 
dialogar d' igual a igual 
per decidir aspectes molt 
importants.

Teresa Casals 
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Espero no ser titllatt d’oportunista, però 
aquests dies sens dubte és certament 
oportú comentar la segona part del 
dietari de Carles Puigdemont –amb 
redacció de Xevi Xirgo–, que té per títol 
La lluita a l’exili. Aquests dies veiem com 
aquesta lluita ha tingut un nou escenari: 
la bonica i estimada illa de Sardenya, 
precisament a l’Alguer, l’indret més 
oriental on es parla la nostra llengua.
   En aquest nou escenari han aparegut 
els personatges habituals que han 
protagonitzat un nou episodi d’un 
combat que ara ja fa gairebé 4 anys 
que dura. D’una banda, hi ha un Estat 
repressiu i venjatiu –representat per un 
sinistre personatge com el matusser 
jutge Llarena i un govern espanyol que, 
sigui del color que sigui, continua pixant 
fora de test–; d’altra banda, el president 
Carles Puigdemont, convertit en símbol 
de la reivindicació d'independència 
de Catalunya, en aquests moments, 
majoritària; ben escortat per l’eficaç 
Gonzalo Boye, l’advocat que ha posat de 
manifest les malapteses de la justícia i el 
govern del regne d'Espanya, tant des des 
del punt de vista jurídic com democràtic.
   És un llibre que es presenta 
aparellat amb el primer volum de la 
sèrie, M’explico, que anava des de la 
investidura de Puigdemont –gener del 
2016– fins al seu establiment a l’exili, 
a Bèlgica –desembre del 2017. Aquest 
segon llibre va des dels inicis del 2018, 
un cop l’independentisme havia resultat 
victoriós –contra tot pronòstic– a les 
eleccions del 21 de desembre, fins 
al febrer del 2020, amb Puigdemont 
eurodiputat que torna a trepitjar 
Catalunya en la magnífica manifestació 
de Perpinyà. Ara bé, aquest nou volum 
conté alguns trets específics molt 
rellevants que el fan especialment 
interessant.
   Un d’aquests aspectes nous és 
l’existència d’un dietari –reproduït amb 
la lletra autògrafa del president mateix– 
que conté els seus pensaments, dia a 
dia, mentre es trobava tancat a la presó 
de Neumünster. Quan vaig comentar 
el primer volum (vegeu La Veu, núm. 
103), vaig formular alguna objecció de 
versemblança a la interferència de la 
veu del narrador en tercera persona, 
en uns textos amb un contingut de 
percepcions personals tan fort. Ara he 
de celebrar que això es corregeix una 
mica amb més concessió a les cometes 
i aquest dietari, que és un document 
molt valuós no tan sols com a testimoni, 

sinó també com a peça literària. Es 
tracta d’unes notes, relativament breus, 
escrites en primera persona plenes 
d’interès i riques en detalls humans. 
Per exemple, explica que a la presó el 
fan canviar de roba de dalt a baix, per 
posar-li una roba de presidiari de color 
verd, i assenyala també que li donen 
una roba molt gastada, però que les 
sabates són noves, cosa que li fa notar 
“un vigilant d’origen portuguès en la 
seva preciosa llengua materna.” O les 
pizzes que prepara un cuiner kurd, “de 
les millors que he menjat mai.” O també 
quan el responsable del pavelló li lliura 
un feix de correus electrònics de suport 
que la gent envia al president, però 
“m’ha dit que estan col·lapsats i que no 
podran continuar imprimint-me’n més. 
Llàstima perquè tots són extraordinaris.” 
Alguns d’aquests comentaris no són de 
contingut anecdòtic, com quan carrega 
contra la hipocresia de les jerarquies 
catòliques: “m’indigna recordar el paper 
de l’església catalana, molt especialment 
del cardenal Omella, veritablement molt 
més servidor de la unitat d'Espanya que 
de Déu, davant la injusta i inhumana 
persecució.” O contra l'estupidesa 
d’alguna premsa que l’acusava d’haver-
se fet detenir com acció de propaganda 
(cosa, per cert, que algú ha tornat a 
afirmar en el cas de l’Alguer):
   “El dia de la meva detenció acabaven 
d’arribar a Bèlgica la meva dona i les 
meves filles, a qui tenia i tinc unes 
ganes enormes de veure i abraçar. S’ha 
de ser molt fill de puta per escriure que 
jo havia planificat la meva detenció com 
un cop d'efecte. Molt.”
   La contundència i expressivitat 
d'aquests textos sobretot és efectiva 
quan es vehicula per mitjà de la 
primera persona. El mateix Puigdemont 
reivindica la fortalesa d’esperit i la 
resiliència davant dels incomptables 
obstacles i paranys que li han parat.

   Pel que fa al contingut, l’obra segueix 
la línia del primer volum. Destaca la 
narració, resolta amb molta grapa, 
dels moviments de Puigdemont just 
quan es va fer pública la sentència del 
Suprem que va condemnar Cuixart, 
Junqueras i els altres. Recomano la 
lectura atenta del text del 17 d’octubre 
del 2019, perquè els detalls d'aquell 
dia no són coneguts i condueixen a un 
relat trepidant, propi d’un thriller d’acció. 
Ben aconsellat pels seus advocats, 
el president exiliat, avançant-se a ser 
requerit o detingut, es va presentar a 
la comissaria central de Brussel·les per 
a posar-se a disposició de la justícia 
belga. Hi va haver de passar la nit, 
però el que va transcendir és que havia 
quedat lliure sense fiança, l’endemà 
al matí. Precisament, un altre aspecte 
particularment interessant del llibre són 
els informes de l’advocat Gonzalo Boye; 
uns documents –anomenats “Dominó” i 
una xifra correlativa– amb una valoració 
dels escenaris probables de l'evolució de 
la situació jurídica. Són textos de gran 
interès, redactats pel jurista en llengua 
castellana, amb la intenció d’oferir 
una visió clara dels esdeveniments 
previsibles. Constitueixen delicades 
peces d'orfebreria d’un pensament 
estratègic, amb una visió a llarg termini i 
un coneixement profund del dret europeu 
i el funcionament veritable de l’estat de 
dret. Per cert, en el primer document 
indica que el sistema espanyol d’OEDE 
és un dels més “administrativitzats”, 
al costat del d’Itàlia, curiosament; a 
diferència de països com Alemanya, 
Holanda, Irlanda o Bèlgica, amb un 
sistema més garantista.
   En el moment que a Neumünster es 
va conèixer l’alliberament del president 
Puigdemont, ell mateix explica que 
es va escampar una gran alegria tant 
entre els presos com els funcionaris, 
testimonis d’un empresonament 
totalment injust. Perquè Carles 
Puigdemont transcendeix la seva pròpia 
individualitat i representa l’anhel de 
llibertat de tot un poble. Fins i tot els 
responsables de la presó alemanya 
li van demanar que signés al llibre 
d’honor de la presó, un fet insòlit per 
algú que hi ha estat com a intern –de 
fet, al cap d’un any, tornarà a la presó 
per agrair la correcció del tracte que 
hi va rebre i fer una donació de llibres 
catalans. Aquesta alegria de la llibertat, 
l’hem tornada a sentir recentment poc 
després de l’absurda i il·legal detenció 
–sens dubte, forçada pel Regne 
d’Espanya– a l’illa de Sardenya. Tan sols 
és un petit tast de la immensa joia que 
obtindrem en conquerir la llibertat com 
a poble. Serà una bona notícia per al 
món sencer i la voldrem compartir amb 
tots els altres pobles lliures del món.

La lluita a l’exili, més 
viva que mai
Carles Puigdemont (amb Xevi Xirgo). La 
lluita a l’exili. La Campana, 2020.


